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Orbán Viktor: szoros, sikeres a szerb-magyar együttműködés 
2023. szeptember 29. – MTI, MagyarNemzet, Hirado.hu, Vajma.info, Magyarszo.rs, Index.hu 

A szerb-magyar politikai és gazdasági együttműködés szoros, a gazdasági együttműködés 

kifejezetten sikeres - jelentette ki Orbán Viktor miniszterelnök pénteken Belgrádban, 

Aleksandar Vucic szerb köztársasági elnökkel közösen adott sajtónyilatkozatában. A 

kormányfő kifejtette: az egyik ország bent van az Európai Unióban, a másik nincsen, "ez nem 

hátrány, ez lehetőségeket is tartogat". "Egy olyan ország, amely befektetési lehetőségeket keres 

a világban, nehezen találhatna ennél kedvezőbb politikai és gazdasági terepet" - emelte ki. 

Orbán Viktor és Aleksandar Vucic Hálid bin Mohamed bin Zájed Ál Nahajan sejkkel, az 

Egyesült Arab Emírségek trónörökösével folytatott megbeszélést. Ezzel kapcsolatban a 

miniszterelnök elmondta: a háromoldalú csúcstalálkozón az volt a cél, hogy bemutassák a 

szerb-magyar gazdasági együttműködést az emírségek képviselőjének. A megbeszélés módot 

adott a lehetőségek feltérképezésére, az infrastruktúra és a kereskedelem terén folytatott 

együttműködés megismertetésére. Hozzátette: Magyarországnak most először volt alkalma 

részt venni ilyen találkozón. 

 

Robert Fico pártja, az Irány győzött a hivatalos végeredmények szerint, az 

államfő megbízza a kormányalakítással 
2023. október 1. – MTI, Index.hu, MagyarNemzet, ORIGO, Telex.hu, Hvg.hu, Ma7.sk, 

Felvidek.ma, Ujszo, Demokrata, Mandiner, Vg.hu 

Robert Fico pártja, az Irány (Smer-SD) nyerte a szombaton tartott előre hozott szlovákiai 

parlamenti választásokat a leadott szavazatok 22,9 százalékát megszerezve, ami 42 

mandátumot jelent számukra a 150 fős pozsonyi törvényhozásban - közölte a központi 

választási bizottság vasárnapi pozsonyi sajtótájékoztatóján. Zuzana Caputová államfő a 

közösségi médiában bejelentette, hogy hétfőn az Iránynak ad kormányalakítási megbízást. A 

választások hivatalos végeredménye szerint összesen 7 párt jut be az új pozsonyi 

törvényhozásba. Második helyen a Michal Simecka által vezetett, eddig parlamenten kívüli, 

liberális Progresszív Szlovákia (PS) végzett 17,9 százalékos eredménnyel (32 parlamenti 

mandátum), a harmadik helyet pedig az Irányból kilépett Peter Pellegrini volt miniszterelnök 

vezette Hang (Hlas-SD) szerezte meg 14,7 százalékos eredménnyel, ami 27 parlamenti 

képviselői helyet jelent. 
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Szijjártó Péter: az emberek egyértelmű döntést hoztak Szlovákiában 
2023. október 1. – MTI, MagyarNemzet, HírTV, PestiSracok, Mandiner, Index.hu 

Örömét fejezte ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter vasárnap, hogy Szlovákiában 

"egy megkérdőjelezhetetlenül demokratikus választáson az emberek egyértelmű döntést 

hoztak". A miniszter Facebook-bejegyzésében kiemelte: a választások eredménye esélyt ad 

arra, hogy Szlovákiában újra stabil kormány alakuljon és a szlovák-magyar kapcsolatok tovább 

fejlődjenek. Az elmúlt években minden olyan eredmény, amely segítette a két ország 

kapcsolatait - mint a hídépítés vagy a határátkelőhelyek megnyitása - mind a Robert Fico 

korábbi kormányával kötött megállapodások eredménye - hangsúlyozta a külügyminiszter. 

Robert Fico emellett ugyanúgy gondolkodik a háborúról, a migrációról és a genderügyről, mint 

Magyarország. Győzelme komoly esélyt kínál a V4-szövetség megerősödésére - tette hozzá. 

 

Forró Krisztián: Meg kell találni a módját, hogy megerősítsük az etnikai 

politizálást 
2023. október 1. – Ma7.sk, felvidek.ma, Ujszo 
A Szövetség országos elnökét a szeptember 30-i választások eredményeinek értékelésére 

kértük. A Szövetség történelmi eredményt ért el szombaton, hiszen 2010 óta most kapta a 

legtöbb voksot az etnikai magyar párt, de ez nem volt elég a parlamentbe jutáshoz – húzta alá 

Forró Krisztián, aki hozzátette, ez is bizonyítja, hogy a közösségünkben van erő. A pártelnök 

szerint emiatt is sajnálatos, hogy a kiemelkedően magas országos részvétel mellett nem sikerült 

kellő számban mozgósítani a magyar választókat. Forró aláhúzta, az öt százalék alatti 

eredményt két tényezőre vezeti vissza. A hazai ellenérdekelt magyar nyelvű sajtóban többször 

megjelent, hogy több magyar párt is esélyes megszólítani a magyar választókat. Ez, mint 

kiderült, teljességgel félrevezető állítás volt, de sok választót elbizonytalaníthatott, 

hozzájárulva, hogy a magyarok által lakott régiókban kevesebben járuljanak az urnákhoz, mint 

az északi járásokban – hangsúlyozta a Szövetség elnöke. Forró szerint a közvélemény-kutató 

intézetek felmérései ugyancsak félretájékoztatták a magyar választókat. A kampányidőszakban 

közzétett felmérések azt sugallták, a Szövetségnek nincs esélye bejutni a parlamentbe, 

miközben a küszöb átlépéséhez csak kevés hiányzott – emelte ki a pártelnök. 

 

Potápi Árpád János: a vajdasági intézmények támogatásával a szülőföldön 

történő boldogulást segítjük 
2023. szeptember 30. – MTI, Szegedma.hu, Vajma.info, Magyarszo.rs, PannonRTV 

A magyar kormány azért támogatta a vajdasági oktatási-nevelési, kulturális és szociális 

intézmények felújítását és fejlesztését, mert igyekszik mindent megtenni annak érdekében, 

hogy a vajdaságiak boldogulni tudjanak őseik földjén - hangsúlyozta Potápi Árpád János, a 

Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkára szombati vajdasági látogatásán.  A politikus a 

verbászi evangélikus imaház felszentelésén, valamint a kishegyesi Petőfi Sándor Magyar 

Közösségi és Művelődési Központ átadóünnepségén vett részt. Az épületek felújítását és 

fejlesztését a magyar kormány, illetve a Miniszterelnökség Nemzetpolitikai Államtitkársága 
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támogatta.  Potápi Árpád János Verbászon rámutatott, hogy az utóbbi években a magyar 

kormány támogatásával Felvidéken, Kárpátalján, Erdélyben és Vajdaságban 1600 templomot, 

parókiát, egyházi közösségi teret újítottak fel, illetve építettek újakat. Az államtitkár örömének 

adott hangot, hogy a szórvány gyülekezetei is meg tudtak erősödni. 

           
Kelemen Hunor megadta a jelet a 2024-es szuperválasztási évre való 

felkészülésre az RMDSZ-ben  
2023. szeptember 29. – Krónika, maszol.ro, Nyugati Jelen 

Rossz hírt közölt Kelemen Hunor a Szövetségi Képviselők Tanácsa (SZKT) tagjainak a testület 

pénteki ülésén: 2024-ben sem az RMDSZ fogja adni Románia államelnökét, pedig szerinte 

ideje lenne. A természetesen poénnak szánt megállapításon túlmenően a szövetségi elnök 

kezében jelképesen eldördült a startpisztoly: az alakulat máris nekilát a jövőre rendezendő 

négy választásra való felkészülésre. A 181 tagú SZKT ülésén újraalakultak a szövetség frakciói, 

szám szerint tíz, ezek a csoportosulások többnyire régiók vagy politikai ideológiák mentén 

hatrozzák meg magukat, de persze van ifjúsági (Trend) és női frakció (Nők a pályán) is. A 

pénteki ülésen megtartott belső választáson Biró Rozáliának nem akadt kihívója, így a 

továbbiakban is a Bihar megyei parlamenti képviselő látja el a miniparlament elnöki teendőit. 

Balázs Attilának is bizalmat szavazott a testület, a korábbi gazdasági igazgató Kelemen Hunor 

javaslatára 2021-ben lett ideiglenesen ügyvezető elnök, majd tavaly egyszer már 

megválasztotta az SZKT. 

 

Megszüntették az eljárást a marosvásárhelyi katolikus iskola igazgatója ellen 
2023. szeptember 29. – maszol.ro, Krónika, szekelyhon.ro, Nyugati Jelen 

Megszüntették azt a büntetőeljárást, amelyet a marosvásárhelyi Korrupcióellenes Ügyészség 

hivatali visszaélés bűncselekményének gyanújával indított Tamási Zsolt marosvásárhelyi 

RMDSZ-es helyi tanácsos ellen nyolc évvel ezelőtt – számolt be róla a hányattatott sorsú, s idő 

közben ugyancsak megszüntetett II. Rákóczy Ferencz Római Katolikus Teológiai Líceum 

korábbi igazgatója. Az eljárást megfélemlítésként, a katolikus iskola megalapítása miatt 

nyitották meg annak igazgatója ellen, akinek még azt is megtiltották, hogy belépjen a 

tanintézetbe. Hosszabb eljárást követően 2019-ben emeltek vádat Tamási Zsolt és Someșan 

Ștefan volt főtanfelügyelő ellen, ezt azonban a bíróság nem tartotta elég megalapozottnak, így 

a vádirat visszakerült a Korrupcióellenes Ügyészséghez. Utóbbi újra nyomozásba kellett volna 

kezdjen, hogy egy erősebb jogi megalapozottságú vádat rakjon össze, ám mert már eleve nem 

volt alapja a vádaknak, végül megszüntették az eljárást. 
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Ideges lett a román politika Korzika autonómiája bejelentésének hírére az 

RMDSZ elnöke szerint  
2023. szeptember 29. – Krónika 

Kelemen Hunor a Krónika kérdésére elmondta, egyelőre nem tudja, módosíthat-e a román 

politikának az autonómiával szembeni elutasító álláspontján a francia államfő által Korzikának 

kilátásba helyezett önrendelkezés. Az RMDSZ elnökét a Szövetségi Képviselők Tanácsa (SZKT) 

pénteken Kolozsváron tartott ülése után faggatták újságírók, többek között Korzika leendő 

autonómiája ügyében. A politikus egyetért Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármesterrel 

abban, hogy az Emmanuel Macron francia államfő által Korzikának kilátásba helyezett 

autonómia a helyes út a Székelyföld esetében is. „Emmanuel Macron pozitív értelemben 

meglepett bennünket, szerintem is ez a helyes út. Hangsúlyozni kell, hogy nem függetlenségről 

van szó, hanem arról, hogy a helyi közösség dönthet a sorsáról. Mi ugyanezt mondjuk 33 éve” 

– jelentette ki Kelemen Hunor. 

 

Díjátadóval jubilált az RMDSZ Nőszervezete 
2023. szeptember 29. – maszol.ro 

Tíz éves évfordulóját ünnepelte pénteken az RMDSZ Nőszervezete Kolozsváron. Az eseményen 

több száz, az ország különböző pontjairól érkező nőszervezeti tag vett részt; többek között Biró 

Rozália nőszervezeti elnök és Kelemen Hunor szövetségi elnök értékelték az elmúlt évtizedet. 

„A Nőszervezet legfőbb sikere az, hogy a nők szerepe megerősödött a Szövetségben, a 

közéletben és a döntéshozatalban egyaránt. És talán még ennél is jelentősebb az a társadalmi 

szerepvállalás és közösségépítés, amelyet ők hatékonyan képviselnek az RMDSZ-ben. A 

közösséget közösen tudjuk építeni, mindannyian ott vagyunk. Ott vannak a férfiak, ott vannak 

a nők és ezt együtt kell csinálnunk, mert nem a férfi közösséget építjük, nem a nők közösségét 

építjük, hanem az erdélyi magyar közösséget” – idézte az RMDSZ közleménye Kelemen 

Hunort. 

 

Nacionalista Blokk név alatt tömörülnek a román szélsőjobb csoportok  
2023. szeptember 29. – maszol.ro 

Szeptember 23-án Brassóban megalakult a Nacionalista Blokk. Az eseményt a Bajtársak 

(Camarazii), a Honor et Patria és a Casus Belli csoportok népszerűsítették, s az összejövetelen 

román nacionalista rockbandák is felléptek, így a Clasicmetric, a Rotaru, a Post Soviet Kids, a 

Brigada 2, de zenélt az olasz Hobbit is. A találkozón a romániai alapítókon kívül szerb és olasz 

szélsőjobboldali figurák is megjelentek. A rendezvény utáni hivatalos közlemény szerint a 

Nacionalista Blokk egy olyan platform akar lenni, amely „összefogja azokat közös értékekhez 

ragaszkodó szervezeteket, informális csoportokat vagy egyéneket". A fő értékeknek „a hitet, a 

nemzeti identitás népszerűsítését, az állampolgárok alapvető szabadságjogainak védelmét, a 

család és az egészséges életmód támogatását, az európai hagyományos életmód megőrzését” 

tartják. Állítják: együttműködésre törekszenek hasonló értékeket valló külföldi szervezetekkel, 

Európa, valamint a független és szuverén nemzetek védelméért.  
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Kelemen Hunor: „jó irány, helyes út” a francia államfő Korzikával kapcsolatos 

bejelentése 
2023. szeptember 30. – MTI, maszol.ro 

Nagyon jó irány, helyes út Emmanuel Macron francia államfő bejelentése Korzika 

autonómiájával kapcsolatban – jelentette ki pénteken Kelemen Hunor, a Romániai Magyar 

Demokrata Szövetség (RMDSZ) elnöke, megjegyezve: nem tudja, hogy ennek hatására a román 

politikusok változtatnak-e a székelyföldi autonómiával kapcsolatos álláspontjukon. A 

Szövetségi Képviselők Tanácsának (SZKT) kolozsvári ülése után az RMDSZ-elnök a román 

sajtó kérdésére azt mondta: Antal Árpád sepsiszentgyörgyi polgármester nem mondott semmi 

meglepőt, amikor közösségi oldalán azt írta, hogy a román államnak is hasonlóan kellene 

eljárnia Székelyföld önrendelkezésével kapcsolatban. "Mi ezt 33 éve mondjuk" - tette hozzá 

Kelemen Hunor. Újságírói kérdésre, miszerint ezek után az RMDSZ újra beterjeszti-e a 

Székelyföld területi autonómiájára vonatkozó statútumot a bukaresti parlamentben, azt 

mondta: ez attól függ, hogy mekkora esély van az elfogadására, a róla szóló párbeszédre.  

 

Kulturális előadások vidékre is: hamarosan kezdődnek a Székelyföld-napok  
2023. szeptember 30. – szekelyhon.ro 

Bár nem főszervezője a Székelyföld-napoknak – ezt a szerepet a székely megyék egymást váltva 

vállalják, idén pedig a Hargita megyeiké a feladat – a Kovászna Megyei Művelődési Központ 

október 5-én indítja a kulturális rendezvényfolyamot, amely Háromszék azon kisebb 

településeit célozza meg, ahová ritkán jutnak el az előadók. Idén 20 településen 22 

rendezvénynek örvendezhetnek a vidéki települések lakói. Erőfeszítéseket igényel a 

szervezőktől, hogy megtalálják azokat a produkciókat, amelyekre van fogadókészség és 

alkalmas helyszín a falvakban – mondta el Imreh István, a Kovászna Megyei Művelődési 

Központ (KMMK) igazgatója –, de szerencsére van miből válogatni: van történelmi és 

bábszínházi előadás, néptáncműsor, könyvbemutató, táncház, koncert, mesefoglalkozás.  

 
Forró szerint a közvéleménykutatások is befolyásolták az eredményeket 
2023. október 1. – felvidek.ma  

Vasárnap délelőtt a TA3 televízió választásokat követő műsorának meghívott vendége volt 

Forró Krisztián, a Szövetség elnöke, illetve Eduard Heger, a Demokrati párt elnöke. Mint 

ismert, sem a Szövetség (4,4%), sem a Demokraták (2,9%) pártja nem érte el az 5%-os 

parlamenti küszöböt a tegnapi választáson. Forró Krisztián a TA3 műsorában elmondta, 

történelmi eredményt ért el a Szövetség, hiszen mióta az MKP kiesett a szlovák parlamentből, 

azóta ez a legjobb elért eredmény, a párt elnökére leadott szavazatok alapján is. „Történelmi 

eredményt értünk el, de sajnos ez a sikerhez nem volt elég” – szögezte le. Megköszönte a 

választóik bizalmát, az aktivistáiknak és mindazoknak, akik valamilyen módon hozzájárultak 

ehhez az eredményhez. „Most az a legfontosabb feladatunk, hogy megtaláljuk a módját annak, 

hogy Kelet-és Dél-Szlovákiának képviselete legyen a parlamentben, mivel az egyes kormányok 
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ezekről a régiókról rendszerint megfeledkeznek” – fogalmazott. Forró szerint az 5%-os küszöb 

elérése nem volt lehetetlen küldetés, mivel az országban 8,5%-nyi magyar nemzetiségű 

közösség él. „Sajnos nem sikerült kellőképpen mozgósítani a választóinkat, hiszen a 

magyarlakta régiókban alacsonyabb volt a választásokon való részvétel, mint a városokban, 

vagy az északi országrészekben” – mondta. 

 

A Komáromi járás összes városában tarolt a Szövetség 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

Ezen összeállításunkban a Komáromi járás négy városának vonatkozó adatait vettük górcső 

alá. Sajnos, azokból nyilvánvaló, hogy a komáromi, gútai, ógyallai és naszvadi magyar 

választópolgárok közül többen szlovák pártoknak szavaztak bizalmat. Remélhetőleg ők az 

időszerű választási ciklusban majd számon kérik, hogy azok az érdekeiket hol milyen 

mértékben képviselik és érvényesítik...   Komáromban 14 553 az érvényes szavazatok száma, 

amiből a legtöbbet, 5 401-et a Szövetség kapott. A Smer-SD-re 2 338-an, a Progresívne 

Slovenskora 2 337-en, a HLAS-SD-re 1 382-en, az OĽANO-ra és barátaira pedig 1 002-en 

szavaztak. A többi párt egyenként 1000 alatti voksszámot ért el a járási székhelyen. A 

„legmagyarabb városnak“ tartott Gútán 4 644 az érvényes szavazatszám, amiből a legtöbb, 3 

014 szintén a Szövetségnek jutott. A többi párt csak legfeljebb háromjegyű vagy még kisebb 

támogatottságot ért el, közülük a Smer-SD 446, a PS 397, az OĽANO és barátai 295, a HLAS-

SD pedig 197 voksot kapott. A „futott még“ kategóriába a 100-tól kevesebb voksot begyűjtött 

pártok kerültek. 

 

Így szavaztak a magyarok lakta járások - Rimaszombati és Nagyrőcei járás 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A Rimaszombati járás egyike azon három járásnak, ahol a Szövetség nyert, vagyis az összes 

induló párt közül a legtöbbet kapta, míg a Nagyrőcei járásban a negyedik helyen végzett. 

Mindkét járásban már teljes a feldolgozottság, így a járási adatokat tekintve végeredmény 

hirdethető. A Rimaszombati járásban jól szerepelt a Szövetség a szavazatok negyedét (24,97%) 

begyűjtve, ami abszolút számokban 8106 voksot jelent. Ez 2311-el több szavazat, mint amit a 

második helyen befutó, országosan győztes Smer-SD kapott. Robert Ficoék pártja tehát az 

egyik legmagasabb munkanélküliséggel rendelkező járásban 17,85%-ot gyűjtött, mögöttük a 

Hlas-SD végzett 14,31 százalékkal.  Az országos viszonylathoz képest itt egy százalékkal többet 

kapott az OĽANO a priatelia, a KÚ és a Za ľudí alkotta koalíció (9,82%), míg a Progresívne 

Slovensko (8,75%) csaknem tíz százalékkal elmaradt országos eredményétől. 

 

Füleken magasan nyert a Szövetség 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A nógrádi város lakosságának összesen 44,25%-a, vagyis 3325 fő adta le a voksát a szombati 

választásokon. A feldolgozott adatok alapján, a Szövetségre szavaztak a legtöbben, amely a 

voksok 30,41%-át szerezte meg (1011 szavazat). A második helyen 15,52%-kal a Smer-SD, a 

harmadik helyen 14,62%-kal a Hlas-SD végzett. A Losonci járásban három jelölt indult a 
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Szövetség színeiben. Marcinkó Zoltán nevét 1500-an karikázták (37.), őt követte Szvorák Dávid 

1449 szavazattal (86.), a harmadik helyen pedig Atlas Arnold végzett 623 karikával (64.). 

Marcinkó Zoltán járási elnök portálunknak elmondta, a Szövetség a szavazatok 10,69%-át 

gyűjtötte be a járásban (3273 szavazattal), ami a negyedik helyre volt elég. Szerették volna 

elérni az 5000 fölötti szavazatszámot, de sajnos erős volt az ellenszél. 

 

Nagykürtösi járás – Ipolybalogon szavaztak a legtöbben 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

Amint arról korábban már beszámoltunk, az országos eredményekhez hasonlóan a 

Nagykürtösi járásban is a SMER-SD diadalmaskodott; 4 563 karikával a szavazatok 22,81%-át 

gyűjtötte be. A második helyen a HLAS-SD futott be 20,11%-kal (4 023 voks). A Szövetség 

mellett a választópolgárok 15,24%-a döntött; ez 3 049 voksot jelent. A járás részvételi aránya 

60,41% volt (20 294 választó) szemben a 2020. februári 58,13%-kal (20 131 fő). A Nagykürtösi 

járásban 2023-ban 83 szavazókört nyitottak. 4 563 szavazatot begyűjtve (22,81%) a SMER-SD 

végzett az első helyen, a második legsikeresebb párt a HLAS-SD lett 4 023 vokssal (20,11%). A 

Szövetségre a járás választópolgárainak 15,24%-a, 3 049 fő szavazott. Összehasonlításképpen 

2020 februárjában 2 803 karikát kapott a Magyar Közösségi Összefogás listája.  

 

Szepsiben az első, Rozsnyón az ötödik helyen végzett a Szövetség 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A Rozsnyói és a Kassa-környéki járás választási eredményeit már korábban áttekintettük, most 

nézzük meg, hogy a városokban, nagyobb településeken milyen eredményeket hozott a 

voksolás. Szepsiben az első, Rozsnyón az ötödik helyen végzett a Szövetség. Rozsnyón a 

Progresívne Slovensko kapta a legtöbb szavazatot 17,74 százalékos támogatottsággal, majd a 

Smer-SD következik 16,90 százalékkal, a Hlas-SD 15,30 százalékkal, az OĽANO vezette koalíció 

12,52 százalékkal, majd a Szövetség 9,95 százalékkal. Az alábbi ábra az egyes településeken a 

legtöbb szavazatot begyűjtött pártokat ábrázolja. Jól látható, hogy a Rozsnyói járás déli, 

magyarok lakta részén többnyire mindenhol a Szövetség kapta a legtöbb voksot. A járás 

területén összesen 4 275 szavazattal, 16,73 százalékos eredménnyel a Szövetség a második 

legerősebb párt. Szepsiben első helyen végzett a Szövetség, a város választóinak 21,48 százaléka 

szavazott a magyar pártta. 

 

Így szavaztak a magyarok lakta járások - Tőketerebesi- és Nagymihályi járásában 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A keleti végek mindkét magyarok lakta járásában az országosan is győztes SMER-SD gyűjtötte 

be a legtöbb szavazatot. A Tőketerebesi járásban  55,47 százalékos volt a részvétel, a választásra 

jogosult 71 88 főből összesen 44 317 választó élt szavazoti jogával. Teljes feldolgozottság mellett 

a járás 128 választókörzetének mindegyikében a SMER  győzött a szavazatok 24,2 százalékával, 

megelőzve a Szövetséget, amely a voksok 17,44 százalékát szerezte meg - számszerint 7585-öt. 

A harmadik helyen a HLAS  végzett  15,2  százalékkal (6609 szavazattal), a negyediken az 

OĽANO 12,82 százalékkal (5575 szavazattal), az ötödiken pedig a Progresívne  Slovensko 7,64 
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százalékkal (3324 szavazattal) . Sorrendben a hatodik helyen van járási viszonylatban a KDH 

5,53 százalékkal (2403 szavazattal), őket követte a Republika 3,99 százalékot (1736 

szavazattal), az SNS 3,37 százalékot szerzett (1466 szavazattal), a többi párt pedig három 

százaléknál alacsonyabb eredményt ért el. A Szövetség a Tőketerebesi járásban 2940 

szavazattal kapott kevesebbet, mint a Smer-SD. 

 

Így szavaztak a magyarok lakta járások - Losonci járás 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A magyar párt a negyedik helyen végzett a Losonci járásban. A Szövetségre a járás 

választópolgárainak 10,69%-a, vagyis 3273 fő szavazott. A 2023-as előrehozott parlamenti 

választásokat a járásban a Smer – SD nyerte, amely a szavazatok 22,52 százalékát kapta. A 

második helyen a Hlas – SD végzett, 18,34 százalékot nyerve a választásokon. A harmadik 

helyet, a szavazatok 13,25 százalékával, a Progresívne Slovensko harcolta ki magának. Az 

ötödik helyen végzett az OĽANO a Priatelia alkotta koalíció 10,31 százalékkal. A járásban más 

pártnak nem sikerült elérni az 5%-os küszöböt. A Szlovák Nemzeti Párt nem sokkal a küszöb 

alatt végzett 4,91 százalékkal. A Republika a szavazatok 4,7 százalékát szerezte meg. Az SaS-re 

a lakosság 3,87 százaléka, a Sme rodina-ra 2,64 százaléka, a KDH-ra 2,58 százaléka, a 

Demokratákra 1,89 százaléka, a Modrí - Most-Hídra 1,18 százaléka, az ĽSNS-re 1,11 százaléka 

szavazott. 

 

Így szavaztak a magyarok lakta járások - Rozsnyói járás és a Kassa-környéki járás 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A Rozsnyói járásban a második legtöbb szavazatot kapta a Szövetség, amely 4 275 érvényes 

szavazattal 16,73 százalékos eredménnyel végzett a választáson. A Kassa-környéki járásban 3 

591 voks, azaz 5,76 százalék a hatodik helyre volt elég. A Rozsnyói járásban 56,17 százalékos 

volt a részvétel, összesen 26 008 választó szavazott. Teljes feldolgozottság mellett a járásban a 

Smer-SD győzött a szavazatok 17,46 százalékával, alig megelőzve a Szövetséget, amely a voksok 

16,73 százalékát szerezte meg. A harmadik helyen a Hlas-SD végzett 15,66 százalékkal, a 

negyediken az OĽANO a priatelia, a KÚ és a Za ľudí alkotta koalíció 14,91 százalékkal, az 

ötödiken pedig a Progresívne Slovensko 11,60 százalékkal. A Republika 6,09 százalékot, az SNS 

3,96 százalékot, az SaS 3,71 százalékot szerzett, a többi párt pedig három százaléknál 

alacsonyabb eredményt ért el. A Szövetség a Rozsnyói járásban 4 275 szavazatot gyűjtött, alig 

187 szavazattal kevesebbet, mint a Smer-SD. 

 

A Szenci járásban összesen 2323 szavazatot szerzett a Szövetség 
2023. október 1. – m7.sk, Új Szó  

A Szövetség Pozsony megyében csak a szavazatok 0,91 százalékát szerezte meg. Szencen is a 

Progresívne Slovensko szerezte a legtöbb szavazatot 27,57%-ot, azaz 10 százalékkal többet, 

mint a második befutó Smer-SD, amely 17,4%-ot szerzett itt. A Szövetség a Szenci járásban 

összesen 2323 szavazatot szerzett, ezzel a szavazatok 3, 96%-át szerezte meg. A Szenci járás 

képviselőjelöltjei közül a legtöbb szavazatot Bárdos Gyula, a Csemadok országos elnöke kapta, 
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szám szerint 7 343-at, Neszméri Tünde a járás megyei képviselője 1541-et, Klenovics Gábor, a 

harmadik képviselőjelölt a Szenci járásból pedig 567 szavazatott szerzett. A két pozsonyi 

képviselő közül a több szavazott Brogyányi Mihálynak Pozsony-Óváros képviseletében sikerült 

begyűjtenie, összesen 449 szavazatot.  

 

Viola Miklós: „A jövőben is az egység útján kell haladnunk...“ 
2023. október 1. – ma7.sk  

A Szövetség országos listájának 9. helyén szerepelt annak egyik elnökségi tagja, dr. Viola 

Miklós, gútai sebészorvos, a magyar párt egészségügyi szakpolitikusa, és a Komáromi járás 

kiemelt parlamenti képviselőjelöltje. Az intenzív kampánykörútjával nagy mértékben 

hozzájárult a párt 48,78 százalékos járásbeli eredményéhez, amit a választópolgárok 14 302 

karikával köszöntek meg. A nem hivatalos végeredmény közzététele után a részleges sikerről 

és a tervezett folytatásról is kérdeztük őt. „Az a véleményem, hogy a magas országos választási 

részvétel akadályozta meg a Szövetség parlamenti bejutását. A vonatkozó matematikai törvény 

alapján előre sejtettük, hogy 60 százalék feletti országos részvétel esetén a 450 ezres magyar 

közösségünk nem tud majd labdába rúgni. Komáromi járási viszonylatban is a 2020-as évi, 50 

százalék alatti részvételi arány tegnap több településen 60 százalék körüli volt. 

 

Menyhárt: „Továbbra is szükségesnek tartom az etnikai politizálást” 
2023. október 1. – ma7.sk  

Menyhárt Józsefet, a Szövetség Dunaszerdahelyi járásának kampányfőnökét kérdeztük a párt 

választási eredményei kapcsán. „Nagyon szépen köszönöm minden választónak, aki élt a 

szavazati jogával és azoknak meg különösen, akik a Szövetséget választották, mert azt 

gondolom, hogy ez volt az egyetlen magyar párt, amely eséllyel indult a választáson. Sajnálattal 

vettem, hogy körülbelül 15 ezer szavazaton múlott, hogy bent legyen a párt a szlovák 

törvényhozásban, tehát nem kellett sok hozzá. Ez még inkább elkeseríti azokat, akik dolgoztak 

a kampányban, és akik mozgósítottak, de tudomásul kell venni, hogy miképpen a focit gólokra 

játsszák, ezt a »meccset« pedig százalékpontokra és több kellett volna. Mindenesetre az a tény, 

hogy közel húszezer szavazattal több a választó, mint három évvel ezelőtt, azt jelenti, hogy az 

emberek hisznek abban, hogy egy etnikai párt képes bejutni és képes bennünket képviselni, 

úgyhogy én azt gondolom, hogy ezt a munkát folytatni kell a továbbiakban. 

 

Berényi József: Végképp nem gondolom, hogy az etnikai politizálást temetni 

kéne 
2023. október 1. – ma7.sk  

A Szövetség MKP platformjának elnökét a szeptember 30-i választások eredményeinek 

gyorsértékelésére kértük. „Ugyan nem jutott be a parlamentbe, de történelmi eredményt ért el 

a Szövetség, hiszen magyar listára ennyien 2010 óta nem szavaztak. 130 ezer szavazattal 2010-

ben és valószínűleg 2012-ben is a magyar párt átlépte volna a parlamenti küszöböt” – 

hangsúlyozta lapunknak Berényi József. Az MKP platform elnöke szerint a Szövetség mostani 

eredménye, az ötszázalékos küszöb alatti szavazatarány egyrészt azzal magyarázható, hogy 

Fe
lv

id
é

k
 

https://ma7.sk/tajaink/viola-miklos-a-jovoben-az-egyseg-utjan-kell-haladnunk
https://ma7.sk/aktualis/menyhart-tovabbra-szuksegesnek-tartom-az-etnikai-politizalast
https://ma7.sk/aktualis/berenyi-jozsef-vegkepp-nem-gondolom-hogy-az-etnikai-politizalast-temetni-kene
https://ma7.sk/aktualis/berenyi-jozsef-vegkepp-nem-gondolom-hogy-az-etnikai-politizalast-temetni-kene


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2023. október 2. 

 

 

északon magasabb volt a részvétel, mint a magyarlakta régiókban. Ez annak is köszönhető, 

hogy a „szlovmagy” média a PS felé igyekezett terelni a magyar választókat – hangsúlyozta 

Berényi. Emellett okként nevezte meg, hogy „a »szlovmagy« neoliberális média a kampány 

során végig három hasonló erejű magyar pártról beszélt. A választások eredménye ugyanakkor 

megmutatta, egyetlen releváns magyar párt van, és ez a Szövetség. Berényi szerint kiderült, 

hogy a Szövetség riválisai jelentéktelen törpepártok, a kampányban mégis egyenrangú 

felekként próbálták bemutatni őket. 

 

Nagy Dávid: Ez nem olyan eredmény amiért a kardunkba kellene dőlnünk 
2023. október 1. – ma7.sk  

Amióta megszűnt az egységes MKP ennyi szavazatot még nem kaptunk. A 130 ezer szavazat 

szép eredmény, sajnos még mindig nem elég. Érsekújvári járásunkat külön is kiemelném, 

amely 10 százalékkal jobban teljesített, mint a legutóbbi parlamenti választásokkor. Rendezni 

kell a sorainkat, meg kell várni a végső számokat, azokat kellőképpen kielemezni. 

Megfogalmazni azt a koncepciót, amellyel meg tudjuk szólítani azokat a magyar szavazókat, 

akik négy éve és az idén is úgy döntöttek, szlovák pártokra adják le szavazataikat – mondta el 

Nagy Dávid, aki az Érsekújvári járásban a legtöbb elsőbbségi szavazatot kapta. Két fő oka volt 

a sikertelenségnek, az egyik, hogy magyar választók vélhetően szlovák pártra szavaztak, a 

másik pedig az alacsony részvétel. Míg északon 70-75 százalék közt mozgott, addig, nálunk ez 

csak 55-65 százalék volt.   Mivel ezen az úton nem lehet tovább menni, el kell gondolkodni azon, 

nem opció-e választási koalíciót alkotva nekiindulni a választásoknak, hiszen 13 éve nem 

jutottunk be a parlamentbe. 

 

Forró Krisztián kiemelkedően a legtámogatottabb felvidéki magyar politikus 
2023. október 1. – felvidek.ma  

A Szövetség a szavazatok 99,4 % feldolgozottságánál 129 850 polgár szavazatát nyerte el, ami 

a parlamenti küszöb eléréséhez kevésnek bizonyult a 4,47 %-kal. A preferenciaszavazatok 

sokatmondóak, hiszen a párt által felállított listát a választók a személyekre leadott karikákkal 

tudták befolyásolni. Ez Berényi József és Nagy József esetében meg is történt, akik bekerültek 

az első tíz jelölt közé. Míg Berényi a 20., Nagy a 11. helyről került előbbre. A 129 850 szavazatból 

56 353 szavazatot szerzett Forró Krisztián, a párt elnöke, aki egymaga közel a szavazatok felét 

hozta. Őt követi Gyimesi György 31 255 szavazattal a második helyen. Vereség és vereség között 

is van különbség, hiszen 2020-ban a Magyar Közösségi Összefogás a Híddal együtt 112 662 

szavazatot szerzett. S most a Híd bizonyos emberei nélkül ezt a számot a Szövetség felül tudta 

múlni. Ekkor Bárdos Gyula szerezte a legtöbb szavazatot 39 423, Menyhárt József 

pártelnökként második lett 29 788, Orosz Örs a harmadik 14 582, Nagy József a negyedik 13 

556, míg Berényi József az ötödik lett 13 494 szavazattal. 
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Nem tudni, Forró marad-e a pártelnök 
2023. október 1. – Új Szó  

Forró Krisztián szerint, annak ellenére, hogy a Szövetség nem jutott a parlamentbe, a párt 

történelmi eredményt ért el. Nem nyilatkozott arról, a választási balsiker után távozik-e elnöki 

tisztségéből. A Szövetség vezetőjével beszélgettünk. „Csak néhány ember távozott a Hídból. Ha 

megnézzük, hogy ők mennyi preferenciaszavazatot szereztek, nagyjából kétezer karikáról 

beszélünk, akkor ez is azt mutatja, hogy ezeknek az embereknek mekkora a súlya. Azzal, hogy 

néhányan távoztak a Szövetségből, nem hogy gyengült volna a párt, hanem pont, hogy 

erősödött. A kilépő embereknek saját maguknak fog kelleni elszámolniuk a lelkiismeretük 

előtt. Elszámolniuk azzal, hogy miért tették meg ezt a lépést, miért osztották meg a pártot és a 

közösségünket is. Én azonban nem velük szeretnék foglalkozni. Hiszen a választási eredmény 

is megmutatta, mekkora súlyuk van ezeknek az embereknek, pártoknak. Ők azonban a múlt. 

 

Folytatná az együttműködést szövetségeseivel a Magyar Fórum 
2023. október 1. – Új Szó  

A Magyar Fórum és szövetségesei a következő hetekben tervezik kiértékelni az előre hozott 

parlamenti választáson elért 0,11 százalékos eredményüket. A közös listán szereplő öt párt a 

további együttműködésről is tárgyalni kíván. A Magyar Fórum és a vele egy listán szereplő 

Občianski demokrati Slovenska, a Za regióny, a Rómska koalícia és a Demokratická strana a 

választás éjszakáján a pozsonyi Hotel Bratislavában tartott eredményvárón a vezetőik 

elmondása alapján leginkább azért találkoztak, hogy lazítsanak és együtt legyenek azokkal, 

akikkel az elmúlt időszakban együtt dolgoztak. Simon Zsolt, a Magyar Fórum elnöke 

megköszönte a szavazóknak a támogatást, amelyet a párt által összeállított listára adtak. 

„Valamilyen együttműködés köztünk fennmarad. A magyar választópolgár biztos helyet tölt be 

a célcsoportunkban, de itt van a Roma Koalíció pártja, amely szintén egy kisebbségi csoportra 

épít, tehát a hosszútávú együttműködés köztünk azért is fontos, mert százezer magyar roma 

van az országban” – egészítette ki Simon Zsolt. 

 

Sólymos: A derűs jövőt csakis a jól működő kooperáció biztosíthatja 
2023. október 1. – Új Szó  

Annak ellenére, hogy a Kékek és a Most-Híd politikai pártok mindössze négy hónappal ezelőtt 

indították útnak politikai fúziójukat, a két pártelnök, Mikuláš Dzurinda és Sólymos László 

derűsen vágott neki a szombati parlamenti választásoknak. Ahogy az először a késő esti exit 

poll eredményhirdetése, utána pedig a szavazatok összeszámolása után kiderült, a Kékek-

Most-Híd kooperációjára az urnák elé járultak mindössze 0,26 százaléka voksolt. Sólymos 

László, a Most-Híd elnöke az Új Szónak adott interjújában többször is kihangsúlyozta, hogy 

nem csak a szlovákiai magyarság, de Szlovákia jövőjét is csak egy jól működő kooperáció 

biztosíthatja. „Nagy elvárásaink nem voltak. Tudtuk, hogy az a négy hónap, amióta létezünk, 

rövid idő, de szembe kellett néznünk a tényekkel. Nem tagadás, hogy ez nagyon megnehezítette 

a dolgunkat, de igazából olyan hangulat alakult ki, ami szinte az egész országot beborította. 
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Szerintem az embereknek valami azt sugallta, hogy aki nem akarja Ficót hatalomra, annak a 

PS-re kell szavaznia. 

 

Ő lehet az új Gyimesi a parlamentben 
2023. október 1. – Új Szó  

A Hlas színeiben jutott a parlamentbe Vlček Erik komáromi kajakos, aki a jövőben lehet akár 

az új Gyimesi is. Lapunknak elmondta, kész képviselni a magyar érdekeket. „Bár az előzetes 

felmérések alapján a Hlas több százalékot is elérhetett volna, ahhoz képest, hogy egy fiatal 

pártról van szó, úgy gondolom a majd 15%-os eredmény egy nagyon jó teljesítménynek számít. 

Tegnap este az eredményvárón úgy búcsúztunk el, hogy mindenki boldog volt és örültünk 

ennek az eredménynek. A saját teljesítményemnek is nagyon örülök és hálás vagyok, hogy a 

párt annyira megbízott bennem, hogy a 26. helyről mérettethettem meg magam. (...) Mivel az 

emberek azt látták, a magyar pártok csak egymással veszekednek, többen is szlovák pártra 

szavaztak. Talán tényleg az lenne a legjobb, ha a magyar pártok azt a 3%-ot sem kapnák meg, 

ami az állami támogatáshoz szükséges, hiszen akkor kiderülne, ki az, aki tényleg szívből 

politizál és ki az, aki csak pénzért. A magyaroknak pedig szüksége lenne egy új karizmatikus 

politikusra." – mondta a friss képviselő.  

 

Grendel 75 – interdiszciplináris konferencia Grendel Lajos életművéről 
2023. szeptember 29. – m7.sk 

2023. szeptember 21. és 22. között rendezte meg a Grendel 75 című interdiszciplináris 

konferenciát az Eperjesi Egyetem Magyar Nyelv és Kultúra Intézete. A kétnapos 

interdiszciplináris tudományos konferencia keretében különböző tudományterületek 

(irodalom- és kultúratudomány, nyelvészet, történettudomány) kutatói osztották meg 

álláspontjukat a Grendel-életmű irodalomtörténeti pozíciójáról, jellegzetes poétikai és 

szövegkonstruálási megoldásairól, illetve a kisebbségi és az egyetemes magyar kultúra 

közegében elfoglalt helyzetéről. A konferencia első napján a résztvevőket a Magyar Nyelv és 

Kultúra Intézetének egyetemi tanára, Gintli Tibor köszöntötte. A konferencia első előadója, 

Szirák Péter a posztmodernizmus kérdéskörét próbálta körüljárni Grendel „prózafordulata”. 

Még egyszer az Éleslövészetről című előadásában. Szirák szerint a posztmodern fogalma 

alapvetően írta bele magát a Grendel-életmű értelmezhetőségébe éppúgy, mint a Grendel-

pálya irodalmi és politikai fordulataiba, felvállalt szereplehetőségeibe. 

 

 

A Zselíz környéki kisdiákok is megkapták a rákóczis ösztöndíjakat 
2023. szeptember 29. – m7.sk 

A zselízi célalap területén 2023. szeptember 28-án a Magyar Házban került sor a beiratkozási 

ösztöndíjak kiosztására, ami a Rákóczi Szövetség Magyar Iskolaválasztási Programjának 

keretén belül valósult meg. A 10 ezer forint értékű magyar iskolaválasztást elismerő ösztöndíjat 

azok a szülők vehették át, akik a zselízi, a csatai, a nagyölvedi, a nagysallói, a farnadi, a 

garamsallói, a sárói vagy az érsekkétyi alapiskola valamelyikébe íratták be gyermeküket. A 
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rendezvény házigazdája a Zselíz és Vidéke Célalap vezetője, Mácsadi János és a zselízi 

Alapiskola igazgatónője Máté Anikó volt. A zselízi elsősök tehetségét bemutató rövid műsor 

után Csáky Csongor, a Rákóczi Szövetség elnöke köszöntötte a szép számban megjelent 

szülőket és gyermekeket, majd Csenger Tibor, Nyitra megye alelnöke, Czimbalmosné Molnár 

Éva, a magyarországi Nemzetpolitikai Államtitkárság Felvidékért felelős főosztályvezetője és 

Szabó Tibor, Martonvásár polgármestere szólt a jelenlévőkhöz. A köszöntők után a 

gyermekeknek és az őket kísérő szülőknek személyesen Csáky Csongor, az ösztöndíjat 

ajándékozó Rákóczi Szövetség elnöke adta át a borítékokat. 

 

A Petőfi szobor iránytűként mutatja a helyes cselekedetek útját Ipolynyéken 
2023. szeptember 30. – felvidek.ma  

A Nagykürtösi járás első Petőfi Sándor szobrát avatták fel szeptember 29-én a Csemadok 

Nagykürtösi Területi Választmányának ipolynyéki székháza udvarán. Mint az ünnepélyes 

átadón elhangzott: Petőfi kultuszát éltetni kell, hiszen iránytű a jelen korszak emberének. 

Balogh Gábor, a Csemadok Nagykürtösi Területi Választmány elnöke köszöntőjében felvázolta, 

a 2023-as esztendőben számos jubileumot ünneplünk. Madách Imre születésének 200. 

évfordulója mellett Petőfi-emlékévet is hirdettek. Mint leszögezte: „járásunkban ez az első 

emlékjel, melyet a lánglelkű költő emlékére állítunk”. A szoborral kapcsolatban kifejtette, a 

Magyar Kultúra Lovagrendje erre a mintára négy szobrot rendelt meg Csoma Gergely, 

budapesti szobrászművésznél. A négy alkotásból hármat az anyaországban állítottak fel, a 

negyedik Palócföldre került. A lovagrendtől Ember István költő, lovagtárs közbenjárására 

került az alkotás Ipolynyékre még 2021-ben. Az anyagi források azonban csak az idén 

teremtődtek meg a szobor méltó elhelyezésére. 

 

Magyar érdekképviselet nélkül megszűnhet a Komáromi és a Galántai járás 
2023. szeptember 30. – felvidek.ma  

Még tavasszal szivárgott ki a Roman Mikulec vezette belügyminisztérium közigazgatási 

reformtervezete, amely beolvasztaná a Komáromi járást az Érsekújvári járásba, Somorját a 

Pozsonyi járás részévé tennék, illetve létrejönne az önálló Párkányi és Ipolysági, valamint 

Nagykaposi járás. Orosz Örs a közösségi hálón osztotta meg a szlovák közigazgatási 

reformtervezet feldolgozott térképes mellékletét, hogy bárki megnézhesse, a saját községe hova 

is tartozna ebben az agyrémben. Figyelmeztet: ha érdekképviselet nélkül maradnak a 

magyarlakta járások, mindezt nem tudjuk megváltoztatni. „Megszűnne pl. a Komáromi és a 

Galántai játás. Értitek? Egy színházzal és egyetemmel rendelkező város elveszítené a járási 

székhely státuszát. Tessék ma elmenni szavazni, mert ezekkel a dolgokkal még viccelődni is 

rossz! Márpedig a belügyminisztériumban mindezt már kigondolták” – fogalmazott közösségi 

oldalán Orosz Örs. 
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Madách-konferenciára készülnek Alsósztregován 
2023. szeptember 30. – felvidek.ma 

A Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar Kultúra Múzeuma október 4-én és 5-én,  

nemzetközi interdiszciplináris konferenciát szervez az alsósztregovai Madách-kastélyban, 

amelynek célja Madách Imre életének és életművének feltérképezése a legújabb kutatások 

tükrében. A tanácskozás része annak a művészet, tudomány és közművelődés területén történő 

rendezvénysorozatnak, amely 2023-ban a Szlovák Nemzeti Múzeum – A Szlovákiai Magyar 

Kultúra Múzeuma szervezésében valósul meg, együttműködve számos magyarországi, 

szlovákiai magyar és szlovák intézettel, szakemberrel. A konferenciát a tisztelgés és az 

emlékezés, az előrepillantás és a visszatekintés, a hasznos eszmecsere és egyfajta mérlegre 

tevés szándékával szervezik meg. A Madách Imre születésének 200.   évfordulója alkalmából   

rendezendő tudományos  konferencia az életmű  sajátos sokszínűségét kívánja középpontba 

helyezni. Madách Imre a magyar kultúra egyik meghatározó személyisége, munkássága számos 

területet fog át, így kiválóan alkalmas a  kultúra sokrétűségének  felmutatására. A konferencia 

alapvetően interdiszciplináris közelítésű, kimondott célja a kort és az életművet vizsgáló 

diszciplinák közötti párbeszéd elmélyítése, az együttgondolkodás előmozdítása. 

                  
Kishegyesen átadták a Petőfi Sándor Magyar Közösségi és Művelődési Központ 

felújított épületét 
2023. szeptember 30. – Vajma.info 

Potápi Árpád János, a Miniszterelnökség nemzetpolitikai államtitkára szombati vajdasági 

látogatása során részt vett a verbászi evangélikus imaház felszentelésén, majd a kishegyesi 

Petőfi Sándor Magyar Közösségi és Művelődési Központ átadóünnepségén. A verbászi és a 

kishegyesi épületek felújítását és fejlesztését a magyar kormány, illetve a Miniszterelnökség 

Nemzetpolitikai Államtitkársága támogatta. Kishegyesen a nemzetpolitikai államtitkár 

rámutatott, hogy a most átadott művelődési központ a közösség megújuló képességének, 

kitartásának, a közösségi erőnek a szimbóluma. Köszönetet mondott az itt élőknek azért, hogy 

megtartották az anyanyelvüket, a kultúrájukat, ragaszkodnak őseik hitéhez Juhász Bálint, a 

kishegyesi községi képviselő-testület elnöke az avatóünnepségen elmondta, hogy az átadó 

idejére a helyiek már birtokba is vettek az épületet. Méltó helyére költözött a könyvtár, 

amelynek falán megszentelték a Csépe-emléktáblát. A könyvtár átköltöztetésével az egyház 

birtokba veheti a korábban könyvtárként és ifjúsági otthonként használt épületegyüttest. 

 

A Vajdasági Magyar Művelődési Intézetbe látogatott az MNT küldöttsége 
2023. szeptember 29. – Vajma.info 

Fremond Árpád, a Magyar Nemzeti Tanács elnöke Sárközi Istvánnak, az MNT Végrehajtó 

Bizottsága elnökének és a nemzeti tanács képviselőinek társaságában a Vajdasági Magyar 

Művelődési Intézetbe látogatott, ahol megismerkedtek az intézmény szerteágazó 
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tevékenységével, illetve a VMMI munkatársaival. Fremond Árpád a látogatás során 

kihangsúlyozta, hogy lényegesnek tartja a Vajdasági Magyar Művelődési Intézettel történő 

együttműködést. Az MNT küldöttsége az intézetben zajló digitalizációs folyamatot is 

megtekintette. – Úgy néz ki, hogy ez a digitalizációs folyamat a vége felé közeledik és a 

Vajdasági Magyar Digitális Adattárt (Vamadia) gyakorlatilag teljes egészében el lehet indítani 

– jegyezte meg az MNT elnöke a látottak alapján és kiemelte, hogy ez az archívum a vajdasági 

magyar kultúra és a kutatások szempontjából fontos, hiszen gyakorlatilag a vajdasági 

magyarság öröksége az, amit ezen az oldalon gyűjtenek és közzé tesznek. 

 

A Fidesz ferencvárosi küldöttségét fogadta dr. Pásztor Bálint 
2023. október 1. – PannonRTV, Magyarszo.rs 

A Fidesz ferencvárosi tisztségviselőit és aktivistáit látta vendégül a szabadkai Városházán dr. 

Pásztor Bálint, a Városi Képviselő-testület elnöke. Facebook-bejegyzésében emlékeztetett arra, 

hogy Budapest IX. kerülete, Ferencváros Magyarkanizsa testvérvárosa. Mint írta, ő maga is 

számos ügyben együttműködött Ferencváros korábbi jobboldali polgármesterével és 

csapatával.  

 

Magasra emeljük a tudomány zászlaját 
2023. október 1. – Magyarszo.rs 

Az újvidéki Európa Kollégium férőhelyeire vonatkozó, első pályázati kört július 14-e és 

szeptember 1-je között érhették el azok az elsőéves egyetemi hallgatóknak, akik a székváros 

területén kezdik meg tanulmányaikat. A Magyar Nemzeti Tanács hivatalába 22 vajdasági 

község 40 településéről 106 pályázat érkezett, a bennlakásra 102 hallgató nyert jogosultságot. 

Őket tegnap ünnepi műsorral fogadták ebben az intézményben. – Képzett, biztos 

egzisztenciával rendelkező nemzedékeket szeretnénk kinevelni, hiszen ők fogják alakítani 

közösségünk, magyarságunk jövőjét – mondta Sárközi István, a Magyar Nemzeti Tanács 

Végrehajtó Bizottságának az elnöke. Sárközi István ünnepi felszólalásában kitért arra is, hogy 

a bennlakásra jogosult hallgatók többsége az Újvidéki Egyetemet választotta, 20-an a 

Bölcsészettudományi Kart, 16-16 hallgató pedig a Műszaki Tudományok Karát, illetve az 

Orvostudományi Kart. 

             
Beiktatták az új magyar nagykövetet Kijevben  
2023. szeptember 30. – Magyar Nemzet, KISZo.net, Kárpátalja.ma, Index.hu, atv.hu, 

Mandiner  

Ünnepélyesen átadta megbízólevelét Kijevben Heizer Antal, Magyarország új ukrajnai 

nagykövete. 

Heizer Antal váltja a kijevi nagykövetség élén Íjgyártó Istvánt, aki 2018 óta töltötte be a 

pozíciót. Az új magyar nagykövet 1986-ban végzett a moszkvai Nemzetközi Kapcsolatok 

Intézetében, majd többek között Kínában, Szlovákiában, Kazahsztánban és Albániában volt 
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már nagykövet, a 2000-es években pedig a Nemzeti és Etnikai Kisebbségi Hivatalt is vezette 

hazánkban. A kárpátaljai származású Íjgyártó István korábban moszkvai nagykövet, illetve a 

Külgazdasági és Külügyminisztérium államtitkára is volt. Heizer Antal megbízólevelét még 

május elején vette át Novák Katalin köztársasági elnöktől, aki a következő szavakkal számolt 

be az eseményről közösségi oldalán: „Arra kértem, hogy munkája során mindent tegyen meg a 

béke előmozdításáért, és mindig tartsa szem előtt a kárpátaljai magyarság érdekeit”. 

 

Kijev ideiglenesen levette az OTP Bankot az ukrajnai háború nemzetközi 

szponzorainak listájáról 
2023. szeptember 30. – MTI, hirado.hu, Magyar Hírlap, Kárpátalja.ma, Krónika, Ma.hu 

Az ukrán Nemzeti Korrupciómegelőzési Ügynökség (NAZK) Magyarország kérésére 

bejelentette, hogy ideiglenesen leveszi a magyar OTP Bankot a háború nemzetközi 

szponzorainak listájáról - közölte az UNIAN helyi hírügynökség szombaton. A NAZK honlapján 

olvasható jelentés szerint a nemzetközi háborús szponzori státuszt ideiglenesen 

felfüggesztették az OTP Bank, valamint öt görög fuvarozó esetében, amelyeket Ukrajna azzal 

vádolt, hogy a szankciós árplafon megkerülése érdekében illegálisan szállítottak orosz olajat. 

"Az ilyen döntést a NAZK képviselői és az említett országok vállalatainak és kormányainak 

képviselői közötti, az Orosz Föderációval való együttműködés megszüntetéséről folytatott 

tárgyalások eredményeit követően hozták meg" - számolt be a NAZK. 

 

Külügyi szóvivő: lényegi változás nem történt az OTP háborús szponzori 

státuszának ideiglenes felfüggesztésével 
2023. szeptember 30. – MTI, hirado.hu, Mandiner, PestiSrácok.hu, Magyar Hírlap, Origo.hu 

Lényegi változás nem történt azzal, hogy az ukrán Nemzeti Korrupciómegelőzési Ügynökség 

(NAZK) ideiglenesen felfüggesztette az OTP nemzetközi háborús szponzori státuszát - közölte 

Paczolay Máté külügyi szóvivő szombaton az MTI-vel. Tájékoztatása szerint a magyar álláspont 

világos: amíg az OTP-t nem veszik le a listáról, addig Magyarország nem fog hozzájárulni 

semmilyen további európai uniós finanszírozáshoz az ukrajnai fegyverszállítások tekintetében. 

A NAZK Magyarország kérésére jelentette be az ideiglenes felfüggesztést és közölte: cserébe 

elvárják Magyarországtól, hogy támogassa az Európai Békekeret 500 millió eurós részletének 

átutalását. 

 

Ultrahangvizsgáló berendezés és más támogatás is érkezett a Szolyvai 

Gyermekotthonba a KHÖT közreműködésével 
2023. szeptember 30. – Karpat.in.ua 

Megérkezett a Szolyvai Gyermekotthonba az az ultrahangvizsgáló berendezés, amelyet a 

napokban a Kárpátaljai Határmenti Önkormányzatok Társulásának igazgatója, Rezes József 

személyesen vett át Budapesten az Ukraine-Saarland-Berlin polgári összefogás képviselőitől. 

A két szervezet között szoros az együttműködés és ennek köszönhetően már több mint 10 

kamionnyi segélyszállítmányt juttattak Ukrajnába, a németországi gyűjtések révén. 
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Ukrajnában az ENSZ adatai alapján a háború kitörése óta több mint 10 ezer gyerek maradt 

árván, akik többségét a szolyvaihoz hasonló gyermekotthonokban helyezték el. Ezen 

gyermekeknél nem ritka, hogy testi és lelki traumát is szenvedtek, így nagy hasznát fogják venni 

Szolyván az említett eszköznek és a további támogatásoknak is, amelyet a KHÖT szállított le 

számukra. Az ultrahangos diagnosztikai készülék mellett, a Kárpátaljai Határmenti 

Önkormányzatok Társulása egyéb adományokat is leszállított Szolyvára, amelyek többségét a 

magyarországi Tiszaderzsi Református Gyülekezetnek és vezető lelkipásztorának Fodor 

Gusztávnak köszönhettek. 

 

Több mint egymillió hrivnya értékű gyógyszer adományt kapott az ökörmezői 

kórház 
2023. szeptember 30. – Karpat.in.ua 

A magyarországi székhelyű Várda Hagyományőrző és Kulturális Egyesület révén több mint 

egymillió hrivnya értékű gyógyszer adományban részesült a napokban az ökörmezői kórház. A 

szervezet más támogatókkal közösen nem első alkalommal segít kárpátaljai egészségügyi 

intézményeknek. A közelmúltban az ungvári gyermekkórházzal írtak alá szerződést, melynek 

értelmében a kórház által igényelt összes gyógyszer beszerzési költségeit a Várda 

Hagyományőrző és Kulturális Egyesület fedezi az év végéig. Ehhez a projekthez csatlakozott 

most az ökörmezői kórház is. Záhony város önkormányzata a kezdetektől fogva támogatja a 

másfél éve tartó ukrán-orosz háború elől menekülőket. Jelenleg is folyamatos egészségügyi és 

szociális támogatásra számíthatnak mindazok, akik a határ menti településre érkeznek. 

 

Az egykori bulcsui strandnál folytatódik a Vérke tisztítása 
2023. október 1. – Karpat.in.ua 

Tart a Vérke medrének tisztítása Beregszászon a magyar kormány támogatásának 

köszönhetően. A patak vize a múlt század 50-es’-60’-as éveiben még nem volt szennyezett, 

legnagyobb strandja a ma már közigazgatásilag Beregszászhoz tartozó Bulcsuban volt. A 

közelmúltban ehhez a szakaszhoz is elért a kotrás. Az egykori strand mellett, a bulcsui részen 

található egy természetes öböl is, amelyet egyelőre nem tisztítottak meg. Ez a helyi lakosok 

nemtetszését váltotta ki. Viszont a kotrás még nem fejeződött be, ezért Beregszász 

polgármestere türelmet kér a helyiektől. 

 

Mesemondó verseny a Pro Cultura Subcarpathica szervezésében 
2023. október 1. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Hetedszer rendezett mesemondó versenyt Beregszászban a Pro Cultura Subcarpathica civil 

szervezet a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola Átriumában. A magyar népmese 

napja alkalmából szervezett megmérettetésre idén 119 fiatal jelentkezett a 8-14 éves 

korosztályból. A program célja, hogy a fiatalok jobban megismerjék magyar népi kultúránkat, 

valamint népszerűsítsék és megőrizzék mese kincsünket. A szervezők ezzel a rendezvénnyel is 

szerették volna felhívni a figyelmet az élőszavas mesemondás fontosságára. A versenyzők a 

magyar népmesék gyöngyszemeiből válogattak. Minden csoportban háromtagú zsűri hallgatta 
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meg, és pontozta a gyerekek előadásait, figyelembe véve a meseválasztást és az előadásmódot. 

A versenyt 5 korcsoportban tartották meg.  
 

A turizmus világnapját ünnepelték a II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar 

Főiskolán 
2023. szeptember 30. – karpataljalap.net 

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Főiskola (II. RF KMF) Földtudományi és Turizmus 

Tanszéke a szakmai világnap tiszteletére előadással, kvízjátékkal és fényképkiállítással 

egybekötött rendezvényt szervezett szeptember 28-án. A program lehetőséget biztosított a 

résztvevők számára, hogy megismerjék a turizmus világát Kárpátalján keresztül. Kárpátalján 

az utóbbi időben egyre nagyobb szerepet kap a turizmus. Ennek tükrében a főiskola is kiemelt 

figyelmet fordít turisztikai képzések biztosítására. 

 

Kerékpáros zarándoklat Beregszászból Máriapócsra 
2023. október 1. – Kárpátalja.ma 

Minden év szeptemberében a Munkácsi Római Katolikus Egyházmegye hívei számára 

zarándoklatot szerveznek Máriapócsra. A zarándoklat nem szokványos, mivel a hívek este 

érkeznek meg az országos jelentőségű kegyhelyre, hogy egész éjjel virrasztva könyörögjenek az 

Úrhoz Mária közbenjárása által a várva várt békéért. És minden évben a busszal utazó 

zarándokok mellett van egy csoport, amely nem a kényelmes utazást választja, hanem az egész 

napos kerékpározást, hogy még annál is nagyobb áldozatossággal érkezzenek meg a 

zarándokhelyre. 

 

Elektronikus sajtó 
 

 

Határok nélkül 
2023. szeptember 29. – Kossuth Rádió 

 

Mindenekelőtt arról, hogy Kolozsváron ma ülésezett a Romániai Magyar Demokrata Szövetség 

képviselő tanácsa. 

Kelemen Hunor szövetségi elnök a következő évben esedékes négy választás kihívásairól 

beszélt, az elmúlt időszak politikai változásai közül pedig kiemelte a román kormány kultúrára 

vonatkozó megszorítási-terveit. A szövetségi elnök emlékeztetett, hogy az RMDSZ javaslatát 

figyelembe véve a kormány végül nem szólt bele az önkormányzatok autonómiájába, amely az 

RMDSZ szerint elfogadhatatlan lépés lett volna. Kelemen Hunor hangsúlyozta, hogy a ma 

újonnan megválasztott elnökség legfőbb feladata a jövő évi választási kampányok 

megszervezése és lebonyolítása lesz. Ez jelentős kihívás, ugyanis alig több mint fél év alatt 4 
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választást is tartanak Romániában. A kihívás az RMDSZ számára az, hogy az 

önkormányzatokban és a parlamentben is az arányos képviseletet meg tudják szerezni, és az 

erdélyi magyar közösség számára képviseletet tudjanak biztosítani – mondta el Kelemen 

Hunor szövetségi elnök.   

 

A Marosvásárhelyi Korrupció Ellenes Ügyészség (DNA) megszüntette a nyomozati eljárást és 

a vádat Tamási Zsolt, a volt katolikus líceum igazgatója ellen. Az erről szóló határozatot és a 7 

éve indult jogi eljárás történetét pénteken délelőtt, sajtótájékoztatón ismertette Tamási Zsolt 

és jogi képviselője, Gogolák Csongor ügyvéd. 

 

Takarékoskodnunk kell és ésszerűen kell felhasználni a bolygónkon rendelkezésre álló 

forrásokat, mert ha nem ezt tesszük, akkor a túlnépesedés, a klímaváltozás és a mérhetetlen 

környezeti károk miatt 2100-ra lakhatatlanná válhat a világunk. Erről Szili Katalin a Mathias 

Corvinus Collegium új Beregszászi Központjának évnyitó, a 21. század globális kihívásairól 

szóló előadásában beszélt.   

 

Ünnepélyes tanévnyitót tartottak a délvidéki Muzslyán és Nagybecskereken is. A 

székesegyházban a nagybecskereki Szathmáry Karolina Leánykollégium és a muzslyai 

Emmausz Fiúkollégium diákjai vettek részt azon a szentmisén, amelyet Németh László 

belgrádi érsek celebrált. Az összeállításban elsőként a leánykollégium igazgatóját, Karl Jenőt 

halljuk. 

 

A székelyföldi turizmus hiányosságaira érkeztek megoldási javaslatok a Turizmus világnapjára 

szervezett konferencián, Székelyudvarhelyen. Az egyik helyi vendéglátós adott helyet az 

eseménynek, amelyen a társszervező Hargita Megyei Önkormányzat értékelte a megye 

idegenforgalmi vonzerőit bemutató imázsfilm pályázatát, díjazták az Ifjú séfek versenyének 

résztvevőit és ismertették a helyi összefogásra irányuló kezdeményezéseket.  

 

A Lebeco Pékipari Kft. immár 1000 négyzetméter területű gyártócsarnokában 5000 család 

számára biztosítják a jó hírű, gútai kenyeret és a sokféle péksüteményt. Amikor elindult a 

felvidéki gazdaságfejlesztési program, a mezőgazdaság és az élelmiszeripar kiemelt szerepet 

kapott. A 215 millió forint értékű beruházáshoz 96 millió forint támogatással járult hozzá a 

magyar kormány, hangzott el a beruházás átadó ünnepségén, amelyen jelen volt Szijjártó Péter 

külgazdasági és külügyminiszter is. A cég tulajdonosait, Lévai Leonárdot és édesapját, Lévai 

Bélát kérte beszélgetésre munkatársunk. 

 

Határok nélkül 
2023. szeptember 30. – Kossuth Rádió 

 

Kortárs művészeti kiállítás nyílt Hamvas Béla tiszteletére a nagyváradi római katolikus püspöki 

palotában.. A Magyar Művészeti Akadémia Meditációs objektumok címmel Hamvas Béla 

emlékiállítást rendezett a filozófus-író születésének 125. évfordulója alkalmából. A kiállítás 
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kurátora, Ujvárossy László Munkácsy-díjas grafikusművész felhívására 31 képzőművész 

készítette el Hamvas Béla-reflexióját.  

 

Százötven éve született Halász-Hradil Elemér kassai festőművész, aki a megélt világháborúkat, 

az az impériumváltást, az első és a második Csehszlovák állam létrejöttét, azaz a 20. 

vérzivataros korszakait képzőművészetével mesélte el. A kiállítás záró rendezvényén mutatták 

be a festőművészről szóló monográfiát.  

 

A marosvásárhelyi Keresztelő Szent János plébániatemplom kettős évfordulót ünnepelt 

nemrégiben: az egyházközség első írásos említésének 700. évét, valamint a plébánia építésének 

400. évfordulóját. A plébánia épülete eredetileg polgári lakóház volt, építtetője: Nagy Szabó 

Ferenc, 17. századi emlékíró és céhmester, akinek emlékére mini tárlat nyílt az évforduló 

alkalmából. Az emlékíró életéről Györfi Zalán marosvásárhelyi történész beszélt.  

 

Bár régészeti feltárások és történeti leírások beszélnek arról, hogy hajdan létezett 

Hargitafürdőn pálos kolostor, de rég eltűnt a történelem sodrásában. 300 év után a pálosok 

visszatértek és tíz év után új kolostort építettek. Arról, hogy milyen a 21. század kolostora 1300 

méter tengerszint feletti magasságban, arról a perjel és az építész beszél.  

 

„Teljesen tiszta lelkiismerettel szolgáltam” - ez volt annak az emlékkonferenciának a mottója, 

amelyet a losonci Böszörményi István emlékére rendeztek. Böszörményi István a szülőföld, 

Losonc, Fülek, Nógrád és az egész Palócföld szeretetére és hagyományainak ápolására szentelte 

az életét.. Az előadásokat követően felavatták a Hrubik Béla által faragott Böszörményi-

kopjafát, jövőre pedig a konferencián elhangzott előadásokból, valamint Böszörményi István 

munkásságát bemutató egyéb írásokból emlékkötetet jelentetnek meg. 

 

 

Kárpát-medence 
2023. szeptember 3. – M1 

 

Az ember tragédiája ősbemutatójára emlékeztek Felvidéken, Alsósztregován   

 

Ipolysági fiatalok érkeznek az alsósztregovai Madách-kastélyba, hogy a magyar 

drámairodalom egyik kiemelkedő alakja, Madách Imre emléke előtt tisztelegjenek. A 

kastélymúzeum az író-költő születésének 200. évfordulója alkalmából egész évben 

programokkal várja a látogatókat. Ilyen esemény volt a magyar dráma napja, amelyet Madách 

Imre Az ember tragédiája című művének 1883. szeptember 21-i ősbemutatójára emlékezve 

rendeztek, hogy ráirányítsák a figyelmet a magyar drámairodalom értékeire. 
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Halmágy, a dél-erdélyi szórványfalu   

 

Ünnepi istentiszteletre hívja a harangszó a halmágyi híveket, az itt élőket és elszármazottakat 

egyaránt, hiszen az évek óta megszervezett Halmágyi nap jó alkalom arra, hogy magyar ünnep 

legyen a faluban 

 

A délvidéki Lányi Ernő Iparos Művelődési Egyesület 

 

125 éve folyamatosan bizonyítja a délvidéki Lányi Ernő Iparos Művelődési Egyesület, hogyan 

lehet fennmaradni és éltetni a kultúrát Szabadka szívében. Idén az egyesület, munkája 

elismeréseként Kallós Zoltán Külhoni Magyarságért Díj kitüntetést kapott, amely a külhoni 

magyar közösségek érdekében tevékenységet végző személyeknek és szervezeteknek adható.  

Sebők Valériát az egyesület égisze alatt működő Gránátalma hímzőszakkör vezetőjét rabul 

ejtette a mintegy 150 éve feledésbe merült fonott csipke. 

 

Hagyományőrzés, értékteremtés Homoródalmáson 

 

Szebbnél szebb homoródalmási népviseletet őriz és ölti magára a fellépésein Sorbán Enikő, 

akinek életében fontos szerepet játszik az éneklés, a hagyományok átörökítése és egy több mint 

százéves épület megmentése. 


